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PATRZĘ Z OPTYMIZMEM NA PRZYSZŁOŚĆ MIASTA
– rozmowa z Romanem Smogorzewskim, prezydentem Miasta Legionowo

Redakcja – Zeszły rok nie 
przyniósł zbyt wielu pozytyw-
nych informacji. W głównej 
mierze wszystko skoncentro-
wało się na działaniach po-
święconych pandemii. Jednak 
miasto nie zamarło a kontynu-
owało projekty. Co najważniej-
szego udało się wykonać?

Roman Smogorzewski                          
– Mimo pandemii i tego, że 
z konieczności musieliśmy 
ograniczyć różnego rodzaju 
wydatki, to jednak dopilnowa-
liśmy, aby zostały zachowa-
ne środki na inwestycje oraz 
rozwój miasta. I widać tego 
efekty w postaci nowego skrzy-
dła Szkoły Podstawowej nr 1                                                                      
z którego korzystać będą obec-
ne, a także kolejne pokolenia 
legionowian. To miejsce to jest 
też pewien symbol. Symbol 
zmian jakie zachodzą w oświa-
cie w naszym mieście, jak róż-
nego rodzaju budowlane pro-
wizorki ustępują rozwiązaniom 
nowoczesnym, bezpiecznym                   
i wygodnym.  
                                                
R. – Zeszły rok pokazał, że alter-
natywne środki transportu stają 
się coraz bardziej popularne i już 
zaczynają odbierać prym samo-
chodom. Czy w Legionowie wi-
dać takie tendencje?

R.S. - Już kilka lat temu rozpo-
częliśmy systematyczne zmia-
ny w transporcie lokalnym. 
Dążyły one przede wszystkim 
do tego, aby mieszkańcy mieli 
jak najwięcej alternatywnych 
środków transportu. Tak roz-
winęły się połączenia autobu-

sowe Darmowej Komunikacji 
Miejskiej, ZTM, SKM i KM. 
Ostatnio dynamicznie rozwi-
jamy system ścieżek rowe-
rowych oraz wypożyczania 
rowerów w systemie płatnym 
i bezpłatnym oraz hulajnóg 
elektrycznych.  

Już teraz można powiedzieć, 
że Legionowo jest miastem 
szybkiego i wygodnego 
transportu publicznego. Te-
raz dążymy do udrożnienia 
i usprawnienia komunikacji 
na każdym poziomie. Obec-
nie nadrzędnym celem jest 
budowa zrównoważonego 
systemu transportu miejskie-
go integrującego różne środki 
komunikacji, dlatego tak dużo                                                                                        
w ostatnim czasie inwestowa-
liśmy w infrastrukturę rowero-
wą, której sieć rozwijamy. 

Jednocześnie realizacja wszyst-
kich powyższych inwestycji 
możliwa jest dzięki temu, że 
ciągle szukamy złotego środka 
pomiędzy potrzebami a możli-
wościami. Po tylu latach wiem 
na co możemy sobie pozwolić 
i na co nas po prostu nie stać. 
Bardzo często słyszę, że wzo-
rem niektórych miast powin-
niśmy wprowadzić I strefę, z 
której za kilkanaście milionów 
złotych rocznie korzystać będą 
mieszkańcy wszystkich oko-
licznych gmin. Jednak dzięki 
pewnym ustępstwom dopłacamy 
pokaźne sumy do biletów tylko i 
wyłącznie mieszkańców Legio-
nowa, którzy płacą tutaj swoje 
podatki. Bilety wciąż są tańsze,                                                    
a zaoszczędzone pieniądze moż-

na wydać między innymi na inwe-
stycje o których wspominałem.

R. – Korzystanie z różnych 
środków transportu to zapew-
ne też jedna z form walki ze 
smogiem i zanieczyszczeniem 
powietrza. Co w ostatnim okre-
sie udało się zrealizować w tym 
temacie?

R.S. - Z zanieczyszczeniem po-
wietrze walczymy od lat. Jako 
jedni z pierwszych zauważyli-
śmy ten problem i znaleźliśmy 
rozwiązanie. Dofinansowuje-
my wymianę pieców kwotą do 
8 tys. zł. Dzięki temu mamy 
obecnie wymienionych już po-
nad 600 kopciuchów, co sta-
nowi ponad połowę wszystkich 
tego typu urządzeń na terenie 
miasta. Pracownicy Referatu 
Ochrony Środowiska wspoma-
gają osoby chętne do udziału                                                                      
w programie praktycznie na każ-
dym jego etapie. Jednak rzeczy-
wiście zdarzają się osoby, które 
trudno skłonić do zmian. Dlatego 
też dokonaliśmy dokładnej inwen-
taryzacji w całym mieście i wiemy, 
gdzie jeszcze są miejsca wyma-
gające zmian. Z drugiej strony 
przede wszystkim edukujemy 
mieszkańców w każdym wieku.                                                                            
W tych działaniach prym wiedzie 
straż miejska oraz ekopatrol.

R. – Jednak z pewnością 
zdarzają się mieszkańcy, 
którzy umyślnie nie chcą 
wymienić pieca, a często 
spalają w nich śmieci.

R.S. -  Gdy rozpoczynaliśmy 
program w tym zakresie wie-

le gmin, uważało, że to ich nie 
dotyczy, podczas gdy my pod-
kreślaliśmy, że to jest problem 
nieznający granic. W tej kwe-
stii trzeba jednak podkreślić 
wkład mieszkań-
ców oraz ak-
tywistów, jak 
na przykład 
Legionow-
ski Alarm 
Smogowy 
z którym 
współpra-
c u j e m y . 
Przyczynili 
się oni tego, 
że o proble-
mie zaczę-
to mówić, 
wzrosła 
św ia -
d o -

mość mieszkańców miasta oraz 
ich akceptacja dla działań, które 
mają przynieść poprawę.

R. - Dziękujemy za rozmowę.
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Kwitnące Legionowo ma już rok
Kwitnące Legionowo to pro-
jekt, który funkcjonuje już od 
roku na naszym legionow-
skim rynku. Zaangażowały się                        
w niego wszystkie radne                                     
z Rady Miasta Legionowo, 
by razem wypromować ideę 
ogrodów społecznościowych. 
Przez ten rok Paniom udało 
się doprowadzić do realizacji 
zamierzeń - pierwszy w Legio-
nowie ogródek społecznościo-
wy powstał przy Centrum Ko-
munikacyjnym w Legionowie          
i jest pod stała opieką na-

szych radnych. Kolejny jest na 
osiedlu Jagiellońska (okolice                                                        
ul. Marysieńki) i opiekują się nim 
inicjatorzy – państwo Jasińscy.

Z pomysłem na zielony zaką-
tek można się zgłosić do Re-
feratu Ochrony Środowiska 
(tel. 22 766 40 65 ) lub bez-
pośrednio do radnych. Urząd 
sprawdzi do kogo należy miej-
sce pod ogródek, pomoże                                                                   
w realizacji projektu oraz zaku-
pi sadzonki i ziemię potrzebną 
do założenia ogródka.



Zaproponowane zmiany do 
Ustawy Prawo Oświatowe (pro-
jekt ogłoszony został na stronie 
BIP KPRM w dniu 8 czerwca 
2021 r.) budzą głęboki niepokój 
środowisk: oświatowego i samo-
rządowego. Wdrożenie propono-
wanych rozwiązań może dopro-
wadzić do odebrania organowi 
prowadzącemu – Gminie oraz dy-
rektorom szkół, autonomii i realnej 
możliwości wpływu na ich pracę,                                                                         
a co za tym idzie na jakość na-
uczania w szkołach. Podporząd-
kowanie funkcjonowania wszyst-
kich szkół Kuratorowi Oświaty 
uniemożliwi również realizację 
przyjętej dla Gminy strategii roz-
woju oświaty.

Zgodnie z proponowanymi 
zmianami wzmocnienie roli or-
ganu nadzoru pedagogicznego,                                                             
w szczególności Kuratora Oświa-
ty w opinii Ministerstwa Edukacji 

i Nauki pozwoli na sprawne wy-
konywanie powierzonych mu 
ustawowo zadań. Zmiany te dla 
samorządu oznaczają w istocie, 
dalsze centralizowanie oświaty. 
Oznacza to, że uczniowie, ro-
dzice, miejscowe społeczności 
i pracodawcy będą mieli coraz 
mniejszy wpływ na kształtowanie 
gminnej oświaty.

Przekazanie Kuratorowi 
Oświaty decydującego głosu 
w postępowaniu konkursowym 
mającym na celu wyłonienie kan-
dydata na stanowisko dyrektora 
szkoły czy wprowadzenie przepi-
sów umożliwiających Kuratorowi 
szybkie zwolnienie dyrektora za 
uchylanie się od realizacji zale-
ceń organu nadzoru doprowadzi 
do znaczącej ingerencji w auto-
nomię szkoły oraz niebezpiecz-
nie ograniczy uprawnienia orga-
nu prowadzącego (gminy).

Niepokój budzi również kon-
cepcja wprowadzenia nadzoru 
nad zajęciami prowadzonymi                       
w szkołach przez organizacje 
pozarządowe, stowarzyszenia                                           
i kluby. Zajęcia realizowane przez 
te podmioty będą musiały zyskać 
akceptację Kuratorium Oświaty. 
Dziś zgodę tę wyrażają sami ro-
dzice! Zmiany te podważą zaufa-
nie społeczne do szkół, wpłyną 
negatywnie na realizację prawa 
do nauki, znacząco ograniczą 
działalność edukacyjną wielu 
lokalnych organizacji, a także 
osłabią pozycję rodziców w życiu 
szkoły ograniczając im prawo do 
wychowania swoich dzieci zgod-
nie z własnymi przekonaniami.

W opinii samorządu alterna-
tywą dla projektowanej centra-
lizacji oświaty jest zachowanie 
jej różnorodności w skali kraju,  
jak i miasta oraz przekazanie 
niezbędnych kompetencji w tym 
zakresie lokalnym władzom. Na 
poziomie Gminy Legionowo nie 
brakuje kompetentnych pracow-
ników szkół, którzy realizując 
strategie rozwoju edukacji, bio-
rą pod uwagę uwarunkowania 
środowiskowe, elastyczność                                
i otwartość na lokalne potrzeby. 
Należy zauważyć, że nadmierna 
centralizacja usług edukacyjnych 
nie sprzyja budowie kapitału spo-
łecznego, ogranicza samorząd-
ność i prowadzi do poczucia bier-
ności i rezygnacji z działań przez 
dyrektorów, nauczycieli, rodziców 
i pracowników szkół.

OŚWIADCZENIE
Rady Miasta Legionowo
Oświadczenie Nr 7/2021 Rady Miasta Legionowo z dnia 31 sierpnia 2021 r. w sprawie przyjęcia 
stanowiska dotyczącego projektowanych rozwiązań w ustawie o zmianie ustawy – Prawo oświa-
towe oraz niektórych innych ustaw.



Dotacja pochodzi z Unii Europej-
skiej (988 499,47 zł). Pozostała 
część kwoty zostanie pokryta           
z budżetu gminy. W odnowio-
nym budynku powstaną maga-
zyn na księgozbiór, biblioteka                             
z czytelnią, 3 pokoje tematycz-
ne, biuro, pokój z aneksem ku-
chennym, kuchnia „sąsiedzka”, 
cztery pomieszczenia sanitarne, 
magazyny. Pomieszczenia prze-
widziane dla użytkowników będą 
dostępne dla osób z niepełno-
sprawnościami. Projekt zakła-
da również zagospodarowanie 
1,4 ha terenu położonego przy 
Willi. Powstanie tam: fontanna, 
altana, ekologiczny plac zabaw, 

scena, ścieżka przyrodnicza, 
miejsca parkingowe, ścieżki,             

a także zaaranżowana zostanie 
roślinność.

Siłownia rehabilitacyjna 
„NA GÓRCE”
Tuż przy tzw. Przychodni na „górce” znajdującej się przy ulicy Sowińskie-
go, pojawi się wkrótce kolejny obiekt służący ochronie zdrowia. Dzięki 
temu pacjenci przychodni i nie tylko oni, zyskają możliwość samodziel-
nej rehabilitacji oraz poprawy swej kondycji fizycznej. A wszystko to za 
sprawą pomysłu naszej przedstawicielki w Radzie Miasta Legionowo, 
radnej Małgorzacie Luzak.

„Yes! Yes,! Yes! ruszyła wresz-
cie budowa siłowni rehabi-
litacyjnej. Jest projekt, jest 
wykonawca, rozpoczęto prace 
ziemne. Żadne drzewo na tym 
nie ucierpi, a nawet przybędzie 
roślin. Teraz wszystko zale-
ży od dostawy zamówionych 

sprzętów (terminy są niestety 
długie). Do tego czasu zostanie 
przygotowany teren, zrobione 
alejki i wykonane nasadzenia. 
Z każdym dniem nasza siłownia 
staje się coraz bardziej realna. 
” - czytamy w facebookowym 
wpisie Małgorzaty Luzak.

Prace ziemne rozpoczęły się 
18 sierpnia. Jakie urządzenia 
tu staną:
• ścieżka z poręczami, schodami 
i pochylnią, 
• zestaw podwójny ławka                    
z rowerkiem, 
• zestaw podwójny ławka                   
z młynkiem, 
• zestaw podwójny ławka                    
z tablicami do ćwiczenia pamięci, 
• tablica z ruchomym drążkiem z 
uchwytami (wersja dla osób na 
wózkach), 
• zestaw podwójny młynek (wer-
sja dla osób na wózkach), 
• Ścieżka z poręczami i ruchomy-
mi stopniami). 
Prace obejmują:
• wykonanie dojść i podestów pod 
urządzenia z kostki brukowej; 
• wykonanie ścieżek żwirowych, 
• montaż ławek i montaż kosza 
na śmieci, 
• nasadzenia roślinności.
 
Ostateczny termin zakończe-
nia prac związany jest z ter-
minem dostarczenia zamówio-
nych urządzeń.

Rozbudowa Szkoły 
Podstawowej nr 1 
na Bukowcu Szkoła XXI wieku
1 września najmłodsi uczniowie „Jedynki” 
rozpoczęli naukę w salach lekcyjnych w nowo 
wybudowanej części placówki. Tego dnia za-
kończyła się trwająca raptem rok inwestycja 
miejskiej spółki KZB, ale też zakończyła się 
trwająca blisko 40 lat blaszana prowizorka,                                                                                   
w której uczyły się najmłodsze dzieci. Nie-
wątpliwie nowe skrzydło SP1 to obiekt na 
miarę XXI wieku.

Podczas uroczystości roz-
poczęcia roku szkolnego za-
równo uczniowie, nauczyciele, 
jak i rodzice nie kryli radości,             
a czasem wzruszenia. Dyrek-
tor szkoły podkreślała, że do 
końca nie wierzyła, że firma 
wykona prace budowlane w za-
łożonym terminie jednego roku.

W nowym skrzydle szko-
ły uczy się blisko 350 dzieci 
z klas 0-3, a użytkuje ok. 30 
pedagogów i pracowników 
administracji i obsługi. Mogą 
oni korzystać z 10 sal lekcyj-
nych i jednej przedszkolnej,                                     
a także świetlicy oraz pomiesz-
czeń dodatkowych (gabinety: 
pielęgniarki i specjalistów). 
Powstało też nowe wejście 
oraz szatnie wraz z zapleczem 
socjalnym czy windą. Najmłod-
si będą mieli również długo 
oczekiwaną własną pracownię 
komputerową.

Dzięki nowej, większej po-
wierzchni uczniowie klas młod-
szych oraz VII – VIII z Jedynki 
uczą się tylko na jedną zmia-
nę. Od początku swojej edu-
kacyjnej przygody ze szkołą 
będą korzystali z nowoczesnej 
techniki przy pomocy wykwa-
lifikowanej kadry pedagogicz-
nej. Nauka będzie więc dla 
nich bardziej przyjazna i jak li-
czy dyrektor placówki, również 
efektywniejsza.

Do dyspozycji uczniów                     
i nauczycieli oprócz standar-
dowego wyposażenia w ławki, 
tablice czy szafki, w każdej sali 
jest komputer, rzutnik i tablica 
interaktywna. Sale są klima-
tyzowane, a szkoła korzysta 
z odnawialnych źródeł energii 
poprzez zamontowane panele 
fotowoltaiczne i solarne.

W ramach budowy no-
wego skrzydła, w starszej 
części placówki kończy się 
modernizacja kuchni i jadalni 
szkolnej. Będą one większe                                       
i lepiej wyposażone, a w czę-
ści kuchennej zastosowano 
nowoczesne urządzenia ga-
stronomiczne, które skrócą 
czas przygotowania posiłków. 
Możliwe będzie też żywienie 
większej grupy uczniów.

Nowe skrzydło szkoły 
nawiązuje swoim wyglądem 
do istniejącego budynku. 
Ze starszą częścią połączo-
ne jest dwukondygnacyjnym 
łącznikiem. W ramach inwe-
stycji przeniesiono również 
plac zabaw w nowe miejsce 
i odremontowano najstarszą 
salę gimnastyczną. Udało się 
również zachować istniejącą 
liczbę miejsc parkingowych. 
Całość prac planistycznych                    
i budowlanych zamyka się 
kwotą blisko 15 mln zł (brutto).

- Dziś oprócz budyn-
ków uczniom i na-

uczycielom są potrzebne 
nowoczesne technologie. 
Od początku tego projek-
tu stawialiśmy na innowa-
cje i jak najlepsze przy-
stosowanie obiektu dla 
przyszłych użytkowników. 
Wierzę że przełoży się to 
również na jakość kształcenia naszych dzieci 
– Piotr Zadrożny, Zastępca prezydenta Miasta Legionowo.

Willa Kozłówka w nowej odsłonie
W połowie sierpnia przedstawicie legionowskiego samorządu podpisali 
umowę na dofinansowanie remontu i przebudowy willi „Kozłówka”. Ten 
obiekt to jeden z najstarszych zabytków w Legionowie. Położony blisko 
torów kolejowych i otoczony niewielkim parkiem. Kwota dofinansowania 
to blisko 1 mln zł, przy całkowitej wartości inwestycji ponad 4 mln zł.

Informacja o uzyskaniu dotacji dla remontu i przebudowy willi „Kozłówka” przyjąłem z wielką 
radością. Jest to bardzo urokliwy kompleks, który kryje niezwykle ciekawą historię. Za czasów 

Augusta Potockiego dworek był miejscem wypraw myśliwskich w lasy otaczające Jabłonnę i Cho-
tomów, by następnie pełnić funkcję podmiejskiej rezydencji dyrektora Dyrekcji Kolei Nadwiślańskich,                                           
od którego nazwiska pochodzi nazwa „Kozłówka”. W czasach okupacji natomiast w willi mieściła się jed-
na z placówek Armii Krajowej - mówi Jacek Szczepański radny powiatowy i zarazem dyrektor Muzeum 
Historycznego w Legionowie.



Radni wybrani z list
Porozumienia Samorządowego

Marcin Smogorzewski
Rada Miasta Legionowo
okręg 1 
pracuje w komisjach: Budżetu                          
i Finansów, Oświaty Kultury i Sportu, 
Rozwoju Miasta, Zdrowia, Bezpie-
czeństwa i Spraw Społecznych 

Tadeusz Szulc
Rada Miasta Legionowo
okręg 1 
pracuje w komisjach: Rewizyjnej, 
Budżetu i Finansów Oświaty 
Kultury i Sportu, Zdrowia, Bezpie-
czeństwa i Spraw Społecznych

Paweł Głażewski
Rada Miasta Legionowo
okręg 2
wiceprzewodniczący klubu, 
pracuje w komisjach: Oświaty Kul-
tury i Sportu, Rozwoju Miasta Zdro-
wia, Bezpieczeństwa i Spraw Spo-
łecznych  (wiceprzewodniczący), 
Skarg, Wniosków i Petycji

Małgorzata Luzak
Rada Miasta Legionowo
okręg 3
pracuje w komisjach: Rewizyj-
nej, Budżetu i Finansów, Oświaty 
Kultury i Sportu, Zdrowia, Bezpie-
czeństwa i Spraw Społecznych

Anna Łaniewska
Rada Miasta Legionowo
okręg 3
przewodnicząca klubu
pracuje w komisjach: Budżetu i Fi-
nansów, Oświaty Kultury i Sportu, 
Rozwoju Miasta, Zdrowia, Bezpie-
czeństwa i Spraw Społecznych 
(przewodnicząca)

Michał Kobrzyński
Rada Powiatu Legionowskiego

przewodniczący klubu
pracuje w komisjach: Oświaty, Kultu-
ry i Sportu, Rodziny, Zdrowia i Spraw 
Społecznych (wiceprzewodniczący), 
Rewizyjnej (wiceprzewodniczący).

Agata Zaklika
Rada Miasta Legionowo
okręg 4
pracuje w komisjach: Budżetu                                                                                  
i Finansów (przewodnicząca), 
Oświaty, Kultury i Sportu, Komisji 
Rozwoju Miasta, Zdrowia, Bezpie-
czeństwa i Spraw Społecznych

Agnieszka Borkowska
Rada Powiatu Legionowskiego

pracuje w komisjach: Rozwoju, 
Rodziny, Zdrowia i Spraw Społecz-
nych, Skarg, Wniosków i Petycji

Jacek Szczepański
Rada Powiatu Legionowskiego
 
pracuje w komisjach: Porządku                  
Publicznego (wiceprzewodniczący), 
Oświaty, Kultury i Sportu

Nasi przedstawicie w samorządzie

Niektóre z wniosków
naszych radnych

do budżetu miasta na 2022 rok
• zabezpieczenie środków                  
finansowych na rozpoczęcie 
budowy sali gimnastycznej 
w Zespole Szkolno-Przedszkol-
nym nr 2
• zabezpieczenie środków                  
finansowych na rozbudowę 
systemu monitoringu miejskie-
go o dodatkowe kamery z tere-
nu całego miasta 
• zabezpieczenie środków                  
finansowych na funkcjonowa-
nie Centrum Profilaktyki Uza-
leżnień przy al. 3 maja 23
• remont nawierzchni ul. Pia-
skowej (od ul. Zegrzyńskiej do 
Al. Legionów) wraz z wymianą 
krawężników
• przebudowa ul. Pałacowej 
na odcinku od ul. Królewskiej                     
w Jabłonnie do ul. Husarskiej w 
Legionowie)
• zakup i montaż małej archi-
tektury miejskiej do celów re-
kreacyjnych dedykowanej doro-
słym mieszkańcom miasta
• montaż kamery obrotowej włą-
czonej do systemu monitoringu 
miejskiego na osiedlu Piaski 

tzw. blokach policyjnych
• wybudowanie siłowni ple-
nerowej przy placu zabaw                                
na ul. Grudzie
• zabezpieczenie środków 
finansowych na remont na-
wierzchni drogi między blokami 
ul. Zegrzyńska 21, 23, 25, 27, 
29, 31
• zabezpieczenie środków                        
finansowych na działalność 
Klubu Brydża Sportowego 
Legionowo z siedzibą w Legio-
nowie w kwocie 30 000 zł
• zabezpieczenie środków                    
finansowych nas imprezę ple-
nerową dedykowaną dzieciom 
w ramach „Wakacyjnego La-
tającego Placu Zabaw” (różne 
części miasta)
• zabezpieczenie środków                       
finansowych na kontynuację 
Miejskiego Programu Wymiany 
Pieców
• rewitalizacja miejskiej zieleni 
w tym zakup roślin do nasa-
dzeń na terenie miasta, zakup 
odpowiedniej dla gatunku ziemi 
ogrodowej 

Janusz Klejment
Rada Miasta Legionowo
okręg 2
pracuje w komisjach: Budżetu                  
i Finansów (wiceprzewodniczą-
cy), Oświaty, Kultury i Sportu
(przewodniczący), Rozwoju Mia-
sta, Zdrowia, Bezpieczeństwa                    
i Spraw Społecznych

Mapa okręgów wyborczych
do rady miasta


